



# NEWSLETTER

LIFANG & PARTNERS **立方观评**



关注更多精彩内容

## No.204

2021.01

### 立方网络安全与数据合规周报

## Weekly Cybersecurity and Data Protection Review

### No.39

#### 国内要闻 Domestic News

2020年公安机关侦办侵犯公民个人信息刑事案件3100余起

Chinese Police Investigate over 3100 Criminal Cases of Personal Information Infringement in 2020

《深圳经济特区数据暂行条例（草案）》提请审议

Shenzhen to Introduce Interim Regulations on Data

金融管理部门约谈蚂蚁集团，要求做好个人数据隐私保护

Chinese Regulators Order Ant Group to Protect Personal Data and Privacy

工信部发布《电信和互联网行业数据安全标准体系建设指南》

MIIT Publishes Guidelines on Data Security Standard System Construction

#### 海外动态 Overseas News

关注数据安全！英国发布首份二手智能设备买卖指南

UK Publishes Buying and Selling Second-Hand Devices Guidance

## 国内要闻 Domestic News

### 2020年公安机关侦办侵犯公民个人信息刑事案件3100余起

2020年12月29日，公安部发布新闻称，截至12月20日，全国共侦办侵犯公民个人信息刑事案件3100余起，抓获犯罪嫌疑人9700余名，有力打击了侵犯公民个人信息的犯罪活动，有效维护了网络空间秩序和人民群众合法权益。其中，公安机关破获窃取贩卖未成年人和老年人个人信息案件50起，查获重点行业内部涉案人员500余名，破获利用“暗网”等侵犯公民个人信息犯罪案件90余起，破获窃取、贩卖人脸数据案件20余起。 ([查看更多](#))

### Chinese Police Investigate over 3100 Criminal Cases of Personal Information Infringement in 2020

On December 29, 2020, the Ministry of Public Security released that as of December 20, more than 3,100 criminal cases of infringement of citizens' personal information had been investigated and more than 9,700 suspects were arrested in 2020, effectively cracking down on criminal activities infringing citizens' personal information and effectively safeguarding the order of cyberspace and the legitimate rights and interests of the people. According to the release, national public security organs cracked 50 cases of stealing and selling personal information of minors and the elderly, arrested over 500 suspects involved in key industries, uncovered over 90 criminal cases involving the use of the "dark web" and other crimes of infringing on citizens' personal information, cracked more than 20 cases of stealing and selling facial data. ([More](#))

### 《深圳经济特区数据暂行条例（草案）》提请审议

2020年12月28日，《深圳经济特区数据暂行条例（草案）》提请深圳市人大常委会会议审议。据称，这是我国首部数据领域的综合性专门立法。《条例（草案）》规定自然人、法人和非法人组织享有对特定数据的自主决定、控制、处理、收益和利益损害受偿等数据权益，这也是在国内立法中首次提出“数据权益”保护。针对消费者反映强烈的大数据“杀熟”，《条例（草案）》规定经营性数据要素市场主体不得通过分析消费者的个人信息、消费记录、偏好等数据，对商品或者服务设置不公平的交易条件，侵犯消费者合法权益。 ([查看更多](#))

### Shenzhen to Introduce Interim Regulations on Data

On December 28, 2020, the draft *Interim Regulations on Data of Shenzhen Special Economic Zone* was submitted to the Shenzhen Municipal People's Congress Standing Committee for deliberation. This is the first comprehensive specialized legislation in the field of data in China. The draft Interim Regulations stipulates that natural persons, legal persons and unincorporated organizations shall enjoy data rights and interests, such as independent determination, control, processing, gains, and compensation for damages. This is also the first time to propose the protection of "data rights and interests" in Chinese legislation. In response to consumers' strong concern for price discrimination with big data, the draft Interim Regulations also stipulates that market entities who operate data elements shall not impose unfair trading conditions on commodities or services by analyzing consumers' personal information, consumption records, preferences and other data, thus infringing consumers' legitimate rights and interests. ([More](#))

## 金融管理部门约谈蚂蚁集团，要求做好个人数据隐私保护

2020年12月26日，中国人民银行、中国银行保险监督管理委员会、中国证监会、国家外汇管理局等金融管理部门联合约谈了蚂蚁集团。中国人民银行副行长潘功胜介绍了此次约谈情况。据称，金融管理部门对蚂蚁集团提出了重点业务领域的整改要求，其中包括要求蚂蚁集团依法持牌、合法合规经营个人征信业务，保护个人数据隐私。（[查看更多](#)）

## Chinese Regulators Order Ant Group to Protect Personal Data and Privacy

On December 26, 2020, the People's Bank of China (“PBC”), China Banking and Insurance Regulatory Commission, China Securities Regulatory Commission, the State Administration of Foreign Exchange and other Chinese financial regulatory authorities jointly convened a meeting with Ant Group. Gongsheng PAN, deputy governor of the PBC, introduced that the financial regulators have put forward rectification requirements for key business areas of Ant Group, including requiring Ant Group to conduct personal credit business in accordance with the law and legal license, and to protect personal data and privacy. ([More](#))

## 工信部发布《电信和互联网行业数据安全标准体系建设指南》

2020年12月25日，工业和信息化部（“工信部”）发布了《电信和互联网行业数据安全标准体系建设指南》。该《指南》概括性阐述了电信和互联网行业数据安全标准体系的主要体系，包括基础共性、关键技术、安全管理和重点领域等标准。《指南》提出，标准化工作的建设目标是到2021年，研制数据安全行业标准20项以上；到2023年，研制数据安全行业标准50项以上。（[查看更多](#)）

## MIIT Publishes Guidelines on Data Security Standard System Construction

On December 25, 2020, the Ministry of Industry and Information Technology (“MIIT”) published the *Guidelines on Data Security Standard System Construction in the Telecommunications and Internet Industry*. The Guidelines outlines the main systems of data security standards for the telecommunications and internet industries, including standards in basic commonality, key technologies, security management and key areas. The Guidelines puts forward that the goal of national standardization work is to develop more than 20 data security industry standards by 2021, and to develop more than 50 standards by 2023. ([More](#))

## 海外动态 Overseas News

---

### 关注数据安全！英国发布首份二手智能设备买卖指南

2020年12月28日，英国国家网络安全中心（National Cyber Security Centre, “NCSC”）发布了《二手智能设备买卖指南》，以保护公众的银行信息等重要数据免受网络犯罪侵害。NCSC称，作为首份指导消费者购买或出售二手智能设备的指南，该文件概述了公众在购买或出售二手智能设备时可以采取的个人数据安全保护措施，其中包括删除设备数据之前应做什么、如何删除设备数据等方面的提示。（[查看更多](#)）

## UK Publishes Buying and Selling Second-Hand Devices Guidance

On December 28, 2020, UK's National Cyber Security Centre ("NCSC") published the *Buying and Selling Second-Hand Devices* guidance to protect the public from having valuable data such as bank details stolen by cyber criminals. According to NCSC, this is the first guidance for consumers buying or selling second-hand internet connected devices. The guidance outlines the steps people can take to protect their personal data when buying or selling used tech, including tips on what to do before you erase the data on your device, how to erase the data on your device, etc. ([More](#))

立方律师事务所编写《立方观评》的目的仅为帮助客户及时了解中国法律及实务的最新动态和发展，上述有关信息不应被看作是特定事务的法律意见或法律依据，上述内容仅供参考。



This Newsletter has been prepared for clients and professional associates of Lifang & Partners. Whilst every effort has been made to ensure accuracy, no responsibility can be accepted for errors and omissions, however caused. The information contained in this publication should not be relied on as legal advice and should not be regarded as a substitute for detailed advice in individual cases.





Subscribe to our WeChat community

扫码关注公众号“立方律师事务所”

北京 | 上海 | 武汉 | 广州 | 深圳 | 韩国  
Beijing | Shanghai | Wuhan | Guangzhou | Shenzhen | Korea

 [www.lifanglaw.com](http://www.lifanglaw.com)  
 Email: [info@lifanglaw.com](mailto:info@lifanglaw.com)

 Tel: +8610 64096099  
 Fax: +8610 64096260/64096261